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El director de Medi Ambient, 
Marc Rossell, va participar en la 
presentació de l’Informe i l’Ob-
servatori Iberoamericà de Des-
envolupament Sostenible i Canvi 
Climàtic que va tenir lloc ahir a 
Madrid, en el marc de la jornada 
sobre desenvolupament sosteni-
ble i canvi climàtic a Iberoamè-
rica, organitzada per la Secre-
taria General Iberoamericana. 
Durant la jornada es van tractar 
els reptes que representa el can-

vi climàtic a la regió, així com les 
polítiques públiques i aliances 
necessàries per dur-les a terme.

Rossell va presentar el lema 
escollit per Andorra per a la 
seva Secretaria Pro Tempore In-
novació per al Desenvolupament 
Sostenible-Objectiu 2030. Tam-
bé va explicar que la voluntat 
és abordar la innovació com un 
canvi, no necessàriament tecno-
lògic, basat en el coneixement 
científic i en l’experiència, que 
genera valor social, cultural, me-
diambiental i econòmic. També 

va afirmar que el desenvolupa-
ment sostenible s’ha definit com 
el desenvolupament capaç de sa-
tisfer les necessitats del present 
sense comprometre la capacitat 
de les futures generacions i per 
donar resposta a les seves pròpi-
es necessitats. I va remarcar que 
aquest desenvolupament exigeix 
esforços concertats per construir 
un futur inclusiu i sostenible per 
a les persones i  per al planeta.

Rossell va celebrar el treball 
dut a terme durant els darrers 
anys per part de la Comunitat 

Iberoamericana per a la imple-
mentació de l’Agenda 2030 i va 
afegir que la voluntat d’Andor-
ra és enfortir l’enfocament en 

la transició ecològica i el medi 
ambient en l’agenda iberoame-
ricana convocant una reunió de 
ministres de Medi Ambient.

Andorra reforçarà el medi ambient 
en la Cimera iberoamericana

Agenda 2030

Marc Rossell durant la seva intervenció en la jornada celebrada ahir a Madrid.
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Precampanyaestadística

El cap de llista nacional de 
Progressistes-SDP, Josep 
Roig, i els també candidats 
Víctor Naudi, Jaume Bartu-
meu i Marian Sanchiz es van 
reunir amb els representants 
del sindicat de duana, Jean 
Paul Cuberes i Enric Montoro, 
i el secretari general de l’US-
dA,  Gabriel Ubach, “per escol-
tar les seves preocupacions”. 
SDP proposa una reestructu-
ració del servei de duana “amb 
la finalitat de poder disposar 
de més duaners en la primera 
línia d’actuació”. Pel que fa a la 
negociació de l’acord d’associ-
ació amb la Unió Europea, els 
representants sindicals es van 
queixar de la manca d’infor-
mació sobre com afectarà la 
duana, ja que “cap responsa-
ble del Govern ha donat res-
posta a les seves inquietuds”. 

L’altre tema que els pre-
ocupa és la Llei de la Funció 
Pública, “aprovada unilate-
ralment per DA”. Per això, 
Progressistes-SDP proposa 
en el seu programa dero-
gar-la, recuperar l’esperit de 
diàleg i obrir un procés de 
reflexió que integri al futur 
Govern, els grups parlamen-
taris i els sindicats dels treba-
lladors públics. Els duaners 
tampoc no entenen que el 
seu reglament, a les taules de 
treball des del 2004, encara 
estigui pendent d’aprovar-se 
i van recordar la seva deman-
da sobre el port d’arma. 

El nombre de demandants de 
feina el passat febrer va ser de 
424 persones, un 1,9% més 
que al gener, i un 20,5% su-
perior al mateix mes de l’any 
anterior. Pel que fa al nombre 
de llocs de treball oferts, van 
ser de 918, 153 menys que 
al gener, la qual cosa suposa 
una disminució del 14,3% en 
feines ofertades. Respecte del 
febrer del 2018, però, hi va 
haver un augment del 15,8%. 
Amb relació a les persones be-
neficiàries de la prestació eco-
nòmica per desocupació in-
voluntària, van ser 18, el que 
representa un augment del 
12,5% pel que fa a les dades del 
febrer de l’any passat. Aquest 
mes es van fer 28 contracta-
cions per mitjà  del Servei 
d’Ocupació.  Quant al nombre 
d’assalariats, el desembre del 
2018 van augmentar un 2,6% 
respecte del 2017. Els sectors 
que més van créixer van ser el 
de la construcció, un 8,8%, i 
el d’activitats immobiliàries i 
serveis empresarials, un 6,9%. 
En canvi, van disminuir els 
assalariats del sector financer, 
un 4,3%, comerç al detall, lle-
vat de vehicles de motor, un 
2%, i llars que ocupen perso-
nal domèstic, un 1,8%. El sa-
lari mitjà declarat a la CASS, el 
desembre del 2018 es va situ-
ar en els 2.600,61 euros, aug-
mentant un 2,3% respecte al 
salari mitjà del desembre del 
2017, que va ser de 2.543,18.

SDP proposa la 
reestructuració 
del servei de 
duana

L’atur puja 
al febrer un 
20,5% respecte  
del 2018
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L’eurocambra va donar llum 
verd dimecres passat a l’infor-
me intermedi que ha elaborat 
el diputat i ponent permanent 
del Parlament Europeu, Juan 
Fernando López Aguilar, per a 
l’acord d’associació entre la UE 
i Andorra, Mònaco i San Mari-
no. El text, que marca les línies 
per seguir i diverses recoma-
nacions en la continuïtat de la 
negociació per l’acord d’asso-
ciació, va ser aprovat amb 540 
vots a favor, 73 en contra i 34 
abstencions. L’eurodiputat so-
cialista espanyol López Aguilar 
va subratllar, durant la defensa 
del text, que establir un acord 
d’associació amb els tres petits 
estats és molt important per a 
ambdues parts. “Són socis im-
portants per a la Unió Europea 
tot i ser microestats”, va desta-
car, a la vegada que va afegir que 
“amb aquests països s’hauran 
d’establir excepcions temporals 
revisables”.

Precisament aquest és un 
dels catorze punts que recull 
l’informe elaborat per López 
Aguilar, així com la necessitat 
que Andorra pugui mantenir 
part de les seves especificitats 
i en el qual també es demana 
que l’acord sigui aprovat al més 
aviat possible, concretament 
abans dels “pròxims dos anys”. 
Durant el mateix debat de 
l’aprovació del text, el comissa-
ri de Cooperació Internacional 
i Desenvolupament, Neven Mi-

mic, va apuntar la demanda de 
la Comissió Europea d’enllestir 
“l’acord marc” aquest mateix 
juny i utilitzar els dos pròxims 
anys per acabar de definir tota 
la incorporació del cabal comu-
nitari. Amb aquest vistiplau al 
text, “el parlament ha fixat una 
posició per primera vegada a la 
història sobre la relació de la 
UE amb aquests tres estats”, tal 
com va recordar l’eurodiputat. 
De fet, l’eurodiputat s’havia po-
sat com a missió aprovar aquest 
text abans que s’acabés el man-
dat actual del Parlament Euro-
peu, al maig.  

Cal recordar que la decisió 

final favorable del parlament és 
fonamental, perquè malgrat que 
la negociació actual és a través 
de la Comissió Europes, qui do-
narà llum verd o vetarà l’acord 
serà la cambra europea, a la ve-
gada que ho faran els andorrans 
en el referèndum de l’acord.

‘Mea culpa’ de la MinistRa
D’altra banda, després de gai-
rebé dos anys al càrrec, la mi-
nistra d’Afers Exteriors, Maria 
Ubach, va entonar el mea culpa. 
Va reconèixer que la comunica-
ció i la transparència per part 
del Govern en relació a l’acord 
d’associació amb la Unió Euro-
pea és una assignatura pendent 
que l’executiu no ha sabut dur 
a terme correctament durant 
aquest mandat. “Estic total-
ment d’acord que hem de mi-
llorar en aquest aspecte, no ho 
hem fet de manera clara i hem 
de fer esforços per comunicar 
més”, va dir davant dels mitjans 
durant la celebració del dia de la 
Constitució.

Ubach va dir aquestes parau-
les després que aquest passat 
dimecres el Parlament Europeu 
hagi validat per àmplia majoria 
l’informe que marca les línies 
que s’han de seguir els propers 
anys per tancar l’acord. Una de 
les recomanacions apunta la ne-
cessitat de millorar la comunica-
ció amb els ciutadans per acos-
tar-los les negociacions amb la 
UE. “És un informe molt positiu 
perquè recull les preocupacions 
que té Andorra”, va subratllar. 

L’eurocambra aprova l’informe 
intermedi de l’acord d’associació
El text demana que es pugui aprovar abans dels “pròxims dos anys”

economia

L’eurodiputat López Aguilar.
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